



တၢ်ကွဲးသနာ်

ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ထုကဖၣ်ဒီး ပပုၤကညီတကလုာ် The Lord's Prayer for the Karen People

■ သရၣ်ဒီးကထာ်စိလမိၣ်အိဖ့ၣ်ထု ■

၁. အိၣ်လာမူခိၣ်ပပာ်ဧာ

ပုၤကညီတကလုာ်အံၤ နၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီတကလုာ်အံၤ နၢ်တ့ၢ်ယွၤလၢပုၤလၢကစၢ်လံၤလံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီတကလုာ်အတၢ်နၢ်ယွၤန့ၣ် တမ့ၢ်လၢပုၤမ့ၢ်န့ၣ်ဖိပုၤမၤတၢ်သးခုကစီၣ်တဖၣ် အတၢ်ဟဲစိၣ်တၢ်သးခုကစီၣ်ဒီး ဖုကိၣ်သ့ၣ်ဖျါအတၢ်ဆီတလဲဆူ ခရံၣ်ဖိတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါဒီး မၤက့ၤတၢ်သးခုကစီၣ်လၢ ပပုၤကလုာ်အပူၤအဃိဘၣ်. ပုၤခရံၣ်ဖိတၢ်သးခုကစီၣ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်တခါလၢ အဒုးမၤသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ပုၤကညီတကလုာ်အတၢ်နၢ်ယွၤဒီး တၢ်လၢအကွဲမ့ၢ်က့ၤ ပုၤကလုာ်တဖၣ်ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ယွၤအဂီၢ်လီၤ. ပမ့ၢ်စံး, ခရံၣ်ဖိတၢ်သးခုကစီၣ်အံၤ တၢ်လၢအကွဲက့ၤပုၤကညီတကလုာ် ဒ်ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ယွၤလၢ အဝဲသ့ၣ်နၢ်တ့ၢ်ဝဲဒီး တၢ်ဒုးဘၣ်ထွဲက့ၤလၢ ခရံၣ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခီၣ်က့ၤတၢ်ကစီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ထုကဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်စးထီၣ်

အိၣ်လာ တၢ်ကတိၤလၢအမ့ၢ် “အိၣ်လာမူခိၣ်ပပာ်ဧာ” အံၤ ပကြးအိးထီၣ်အခိပညီ ဒ်တၢ်ဂ့ၢ်တမံၤလၢအဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ဒ်သိးတသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယွၤတဂၤလၢ အတုၤလီၤပဝဲပုၤကညီတကလုာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤတဂၤလၢ ပုၤကညီတကလုာ်နၢ်ဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ယွၤလၢအတုၤလီၤမူခိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်, မ့ၢ်ယွၤတဂၤလၢအိၣ်လာ တၢ်လီၢ်စိဆံ့(လၢမူခိၣ်) ဒီးမ့ၢ်ယွၤတဂၤလၢအိၣ်ဝဲဒီး တၢ်သ့တၢ်လၢအစိအကမိၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ် သိၣ်လိက့ၤတၢ်သ့ ဃုထုကဖၣ်တၢ်အခါ တၢ်လၢအစံးဝဲအဆိကတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢအဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယွၤစိယွၤဆံ့တဂၤအဂီၢ် ဒ်သိးပုၤကညီတဖၣ် ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် ဖဲလၢပုၤကညီအိၣ်ဒီးတၢ်ကီတၢ်ခဲအခါမ့ၢ်ဂ့ၤ, ဖဲလၢပုၤကညီတဖၣ် အဲၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်တဘျီလၢလၢအခါန့ၣ်လီၤ.ဒ်န့ၣ်အသိး ဖဲလၢပပုၤကလုာ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲ, တၢ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိး, တၢ်တတၢ်တနါအခါတၢ်လၢပမၤသ့န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ကိး

ထိပ်ဆူယွေ့န့ၣ်လီၤ. ဒ်ပကိးထိပ်ဝဲအသိး ယွေ့ဒိကန့ၣ် တ့ၣ် ပတၢ်ကိးထိပ်ဒီး ဟ့ၣ်တ့ၣ်တၢ်ပူၤဖျဲးအကျဲဒီး ပဝဲ တနီၤ လဲၤတုၤအိၣ်ဘၣ်ဆူ ထံဒိၣ်ကီၢ်လဲၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

၂. မိနမံၤ ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်စီဆုံအီၤတက့ၢ်.

တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထိပ်ယွေ့ဒီး တၢ်ဘါထိပ်ယွေ့န့ၣ် ကဘၣ်ပိာ်ထွဲဒီးတၢ်အိၣ်မူလၢ အထိပ်ဘးဒီးယွေ့အတၢ် စီတၢ်ဆုံန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကွဲမုၢ်လၢ ပုၤကညီတကလုာ်အဂီၢ် န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ကအိၣ်မူ ဒ်တၢ်အိၣ်မူအိၣ်စီအိၣ်ဆုံအပူၤန့ၣ် လီၤ. တၢ်ဘါထိပ်ယွေ့မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်မူအကြားအ ဘၣ်ဒီးယွေ့အတၢ်စီတၢ်ဆုံန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ကလီၤကလီၤလီၤ. ဘါထိပ်ယွေ့ဘၣ်ဆၣ် အဘျူးတအိၣ်လၢ အတၢ်အိၣ်မူ အဂီၢ်ဘၣ်. ယွေ့န့ၣ်စီဆုံဟံၣ်စီလီၤ. “မိနမံၤန့ၣ် ဘၣ် တၢ်ဟံၣ်စီဆုံအီၤ” အခိပညီန့ၣ် မ့ၢ်ပုၤကညီအတၢ်အိၣ်မူ ကမၤစီဆုံထိပ်သး ဒ်သိးကကြားလၢ တၢ်ဘါထိပ်ယွေ့ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

နီၢ်နီၢ်တခါ တၢ်လၢပုၤကညီတကလုာ်အံၤ အဲၣ် တၢ်တီတၢ်လီၤဒီး တၢ်စီတၢ်ဆုံန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်စီဖျိလၢ တၢ်လုပစီ ဒီးတၢ်ကွဲဆၢၣ်မဲာ်တနီၤလၢ တၢ်အိၣ်မူအတၢ် လဲၤစီဖျိအယိ ပပုၤကလုာ်တနီၤ သးပုၤနီၣ်ပာ်အသး တဖၣ်လီၤ. ပပုၤကလုာ်အတၢ်လဲၤစီဖျိလၢ ကီၢ်ပံၤယီၤ အံၤအပူၤတဘျီဘျီ ဆုၢ်ကွၢ်အီၤဆူတၢ်စူးကွံာ် ညိကွံာ် တၢ်စီတၢ်ဆုံတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ဒုၣ်ဒါအတၢ်မၤအာမၤနး လၢတၢ်တတီတလီၤအပူၤ အဲၣ်ဒီးမၤဆၢကွၢ်အီၤလၢ တၢ်တတီတလီၤ အကျဲန့ၣ်လီၤ. ဒ်ဒုၣ်ဒါတဖၣ်မၤနၢၤ ဝဲဒုၣ် ပဝဲတဖၣ် စီဖျိလၢကျဲ လၢ တစီတဆုံတဖၣ်အပူၤ အိၣ်ဝဲအသိး ဒီးပဝဲတနီၤ ပအဲၣ်ဒီးမၤဆၢကွၢ် ဒ်အဝဲသ့ၣ် အကျဲအသိးလီၤ. ပမ့ၢ်မၤဆၢကွၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီး ပ ဘၣ်သ့ၣ်ညါ လၢပထီဒါကစၢ်ခရံၣ်အကျဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢရိမ့ၢ်အသး ဖိတဖၣ် ဟဲဖိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်လၢ တၢ်သ့ၣ်

လီၢ်အဆၢကတီၢ် စီပုးတရူး မၤဆၢကွၢ်ဝဲဒုၣ်ဒုၣ်ဒါသ့ၣ် တဖၣ်, ဘၣ်ဆၣ် ကစၢ်ခရံၣ်တအဲၣ်ဝဲဘၣ်.

ယန့ၣ်လၢ တၢ်လၢပပုၤကညီတကလုာ်အံၤ မၤ နၢၤတၢ်သ့ၣ်စီဖျိလၢယွေ့အတၢ်စီတၢ်ဆုံအပူၤ, လၢတၢ်န့ၣ် အယိ ခရံၣ်အတၢ်ထုကဖၣ်အံၤ ကွဲမုၢ်ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ပကဘါထိပ်ယွေ့လၢ တၢ်အိၣ်မူအိၣ်စီအိၣ်ဆုံ ဒ်သိးက ကြားဒီး ယွေ့တၢ်စီတၢ်ဆုံအဂီၢ်န့ၣ် အလီၢ်အိၣ်ဝဲဒုၣ်န့ၣ် လီၤ.

၃. နဘီနမုၢ်န့ၣ် မိအဟဲတက့ၢ်. ဒ်လၢမူဒိၣ်အသိးန့ၣ် မိတၢ် မၤအသးလၢ ဟီၣ်ဒိၣ်ချာစ့ၢ်ကီး ဖဲဒုၣ်နသးတက့ၢ်.

တၢ်လၢပုၤကညီတကလုာ်အံၤ မ့ၢ်လၢလၢ က မၤန့ၢ်ဘၣ်ကညီကီၢ်လၢ ကဟလိာ်အသးအတၢ်ကစၢ်ဒုၣ် ဝဲ လၢတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲအပူၤ လၢတၢ်န့ၢ်ပာ်လိာ်အသးပူၤ ဒီးလၢတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ပ ပုၤကညီတဖၣ် မ့ၢ်လၢဒီး ဂုၢ်ကျဲးစားလၢ ကမၤန့ၢ်ဘၣ် “ကီၢ်သူလုၤ” န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢကီၢ်သူလုၤအခိပညီန့ၣ် မ့ၢ်ကီၢ်တဘျီလၢ အတအိၣ်ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတဖၣ် မ့ၢ်မ့ၢ် တခါ, မ့ၢ်ကီၢ်တဘျီလၢအအိၣ်ဒီး တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်တဖၣ် ဒီးလၢပုၤဝဲဒီး တၢ်ဃူတၢ်ဖိးန့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးပကမၤန့ၢ် ဘၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ ပကသ့ၣ်ထိပ်ဘၣ် ကီၢ်သူလုၤ အဂီၢ် ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ဂုၢ်ကျဲးစားဖိၣ်ထိပ်စုကဝဲဒီး ပာ်ဆၢတၢ်လၢ အနံၣ်နွံဆံအတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ် သိၣ်လိပုၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မုၢ်လၢ တခါလၢ ပပုၤကလုာ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်မူဒိၣ်အတၢ် လၢတၢ်ပုၤအိၣ်ဝဲအသိး တၢ်လၢတၢ်ပုၤအဝဲအံၤ ကအိၣ် ထိပ်လၢဟီၣ်ဒိၣ်တဘျီအံၤအပူၤအဂီၢ် အဝဲအနီၢ်ကစၢ် ဃုထုကဖၣ်ဝဲလီၤ. ပမ့ၢ်စံးလၢ ပပုၤကညီအတၢ်န့ၢ်ပာ် န့ၣ်ကစၢ်ခရံၣ်ဃုထုကဖၣ်လၢ ကီၢ်သူလုၤကအိၣ်သ့ၣ် လီၤသးအဂီၢ်လီၤ. မူဒိၣ်ဘီမုၢ်အတၢ်သ့ၣ်လီၤ လၢဟီၣ်

ခိပ်အံ၊ မှတ်တိုင်ထိုင် ကိုလောတအိပ်ဒီးတံကိတံခဲ၊ တံဖိုင်တံယံ၊ တံကအုကစွါန့လီ။

ဘၣ်ဆၣ်တံတခါလါ ပဘၣ်သ့ၣ်ညါဝဲန့ၣ် ကိုသူလုအံ ပသ့ၣ်ထိုင်လါ ပုကညီအံအံဘါဒီး ပုကညီအကျဲတသ့ဘၣ်. ပဘၣ်ပိယံအကျဲဒီး ပဘၣ်သ့ၣ်ထိုင်ဝဲလီ။ ပမ့ၣ်ဂုၣ်ကျဲးစား သ့ၣ်ထိုင်လါပုကညီအကျဲဒီး တံသ့ၣ်ထိုင်ကိုသူလုအံ သ့ၣ်ထိုင်ဝဲတသ့ဘၣ်. လါတံန့ၣ်အံပိ ပဘၣ်သ့ၣ်ညါဝဲတံန့ၣ် မ့ၣ်ပကဘၣ်သ့ၣ်ထိုင် ပကိုသူလု ခိဖျိထဲလါယွါအကျဲအပူလီ။ တံမတံသးခုကစီၣ်တခါနီန့ၣ် မ့ၣ်ကျဲလါ ပဘၣ်သ့ၣ်ထိုင် ကိုသူလုအံလီ။ တံသ့ၣ်ထိုင်ကိုသူလုအံ မ့ၣ်တံဒုးကဲထိုင်မူခိၣ်အတံလါတံပဲတဖၣ် လါဟီၣ်ခိၣ်အံန့ၣ်လီ။

၄. ကိပ်လါတနံအံကိတနံအံန့ၣ် ဟ့ၣ်လီလါပုလါ မ့ၣ်မခါတနံအံတက့ၢ်.

ပပုကလုၣ်တဖၣ် မ့ၣ်မခါတနံအံ ဘၣ်ဂဲလိၣ်လါ တနံဘၣ်တနံ တံအိၣ်တံအိတဖၣ်အံန့ၣ်လီ။ လါတံအိၣ်တံအိအံကိ ပဘၣ်သ့ၣ်တံဖျးတံ၊



လါတံအိၣ်တံအိအံကိ ပဘၣ်ဆါလီကွံၣ်ပစုလီခိၣ်ခိၣ်တဖၣ်, လါတံအိၣ်တံအိအံကိ ပပုကလုၣ်တနီဆါလီကွံၣ် ပဖိမုၣ်ဖိမါတဖၣ်န့ၣ်လီ။

ပုကညီတဖၣ်အါဂုၣ်ကျဲးစားမတံခဲလါ အကတံန့ၣ် မ့ၣ်လါအဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒီးတသီဘၣ်တသီ တံအိၣ်တံအိအံကိန့ၣ်လီ။ ဒ်ပအိၣ်လါပုအံတဃၣ်ဖိတဖၣ်အကျဲအသိး ကဆိကမိၣ်ဒီး နံလီပသး လါပမ့ၣ်မဒီး ပအိၣ်ဘၣ်ဝဲလီ။ ပမ့ၣ်တမဒီး ပတအိၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်.

ဘၣ်ဆၣ်ကစါခရံၣ် အတံထုကဖၣ်အံ တဲသ့ၣ်နီၣ်ပဝဲခဲလါလါ တံလါတံအိၣ်တံအိတဖၣ်အံ နီနီတခါ ဟဲခိဖျိထဲလါယွါအံန့ၣ်လီ။ တံလါဘုဇိဟုဇိ, တံဒီးတံလုၣ်, တံမ့ၣ်တံဘိတဖၣ် ဟဲကဲထိုင် ခိဖျိထဲလါယွါအတံဆိၣ်ဂုၣ်ဆိၣ်ဝါအပူလီ။ ပကအိၣ်ဘၣ်အိဘၣ်အံကိစ့ၣ်ကိး ယွါအတံဆိၣ်ဂုၣ်ဆိၣ်ဝါတဖၣ် အိၣ်ကတံကတီပံစါလံန့ၣ်လီ။ တဘျီတခါ ပအဲၣ်ဒီးကတံကတီတံအိၣ် တံအိလါ အါနံအါလါအံကိလီ။ ဘၣ်ဆၣ်ပဘၣ်သ့ၣ်ညါလါ တံအိၣ်တံအိန့ၣ် ပဘၣ်မန့ၣ်ထဲလါတသီအံကိ တသီအံကိန့ၣ်လီ။

ဒ်န့ၣ်အသိး လါတံအိၣ်တံအိအံကိ ပပုကလုၣ်တနီ မ့ၣ်အဲၣ်ဒီးပတံမစါဒီး အလီအိၣ်လါ ပဘၣ်ဆိၣ်ထွဲမစါသကိးန့ၣ်လီ။ လါတံအိၣ်မူအံကိ တံအိၣ်တံအိအံ မ့ၣ်တံဂုၣ်လါအံကိဒိၣ်တမံအံပိ ခရံၣ်အံကိစါ ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ပုတံဂုၣ်အဝဲအံလီ။ ယနံလါကစါခရံၣ်အတံထုကဖၣ်လါ တမ့ၣ်ထဲလါပသ့ဃုတံအိၣ်တံအိလါ ကစါယွါအံန့ၣ်ဘၣ်. မ့ၣ်စ့ၣ်ကိးတံကွဲမုၣ်တခါလါ ဒ်သိးကမစါ ပဒီပုၣ်ဝါတဖၣ်လါ အဲၣ်ဒီးတံအိၣ်တံအိန့ၣ်လီ။



... လာတၢ်မၤယွၤတၢ်သးခုကစီၣ် တၢ်
 မၤအပူၤ ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်လု
 ပစီအီၤလၢ တၢ်ထူးတၢ်တီၤ ဒီးတၢ်လၢ
 ကပီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသး
 နီၢ်နီၢ်လၢယွၤအဂီၢ်န့ၣ် ဆံးလီၤစ့ၤလီၤ
 ဝဲလီၤ...



၅. ပျၢ်လၢပကမၢ် ဒ်ပပျၢ်ကွၢ်ပုၤဂၤအကမၢ် အိၣ်ဒီးပုၤ
 အသီးန့ၣ်တက့ၢ်.

တၢ်ဃုပျၢ်ပတၢ်ကမၢ်တဖၣ်န့ၣ် ပဘၣ်စးထီၣ်
 သးလၢ ပဘၣ်ပျၢ်ပုၤဂၤအတၢ်ကမၢ်ဆိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ပျၢ်
 ပဒုၣ်ပဒါအတၢ်ကမၢ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အကီၢ်အခဲလၢ ပပုၤ
 ကလုာ်ပုၤကညီတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ. လီၤလီၤဆီဆီ ဒ်သီး
 ပကပျၢ်ဒုၣ်ဒါတဖုလၢ အမၤအာမၤနးတ့ၢ် ပပုၤတက
 လုာ်အဂီၢ် တမ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအညီဘၣ်. လၢပပုၤကလုာ်
 အတၢ်စံၣ်စါတဲာ်စါအပူၤဒီး ပပုၤကလုာ်အတၢ်လဲၤခီဖျိ
 အပူၤ ဒုၣ်ဒါစိၣ်မၤကဲကုၢ်ပပုၤကလုာ်တဖၣ်, မၤအာမၤ
 နးပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒုၣ်ဒါ မၤဆူၣ်မၤစီး ပပုၤကလုာ်သဝီ ဖိတဖၣ်,
 မၤအာမၤနးပဖိမုၢ်ဖိမၤတဖၣ် တုၤဒဲၣ်လဲာ် မၤသံဝဲ ပဒီ
 ပုၤဝဲာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါမၤဟးဂီၤပ
 တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ်တဖၣ်ဒီး ပပုၤကလုာ်အါတက့ၢ်
 န့ၣ်လၢဒုၣ်ဒါတဖၣ်အံၤဆိကမိၣ်ထဲ ကလံာ်အိၣ်လုၤအိၣ်
 ပပုၤကလုာ်တဖၣ်အဃိ ဒ်သီးပကကဲထီၣ်က့ၤတံၤသ
 ကိးအဂီၢ် ကဲထီၣ်တသ့ဘၣ်.

အခဲအံၤ ကြၢးမၤလိကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ် အတၢ်

ထုကဖၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးလၢ ပသ့ပျၢ်ပုၤဂၤ
 အတၢ်ကမၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပဝဲပုၤကညီတကလုာ်ကပျၢ်
 ပုၤပယီၤဖိတဖၣ်အတၢ်ကမၢ်အဂီၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်တၢ်လၢအ
 ညီဘၣ်. ဒ်သီးပကအဲၣ်က့ၤဒုၣ်ဒါတဖၣ်အဂီၢ်စ့ၢ်ကီး ကဲ
 ထီၣ်တသ့ဘၣ်. ဘၣ်ဆဲၣ်ပမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးကဲထီၣ် ကစၢ်ခရံၣ်
 အပျၢ်အဘီၣ်နီၢ်နီၢ်န့ၣ် ပဘၣ်ဂုၢ်ကျဲးစးဆိတလဲပတၢ်
 ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးလီၤ.

လာတၢ်န့ၣ်အဃိ ပတံၤပသကိးပဒုၣ်ဒါတဖၣ်
 အကျါ မ့ၢ်သ့ၣ်ညါလီၤက့ၤတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်လၢ အမၤက
 မၢ်တ့ၢ်ပပုၤကလုာ်အဖီခိၣ်ဒီး အလီၢ်အိၣ်လၢပဘၣ်ပျၢ်
 ကွၢ်အတၢ်ကမၢ်တဖၣ် ဒ်သီးပကအိၣ်မူသကိးလၢ တၢ်
 ဃံတၢ်လၢအပူၤ လၢကီၢ်တဘျီအံၤအပူၤလီၤ.

၆. သုတဒုးလဲၤန့ၣ်ပုၤဆူ တၢ်လုပစီအပူၤတဂ့ၤ မ့မ့ၢ်
 ထူးထီၣ်ကွၢ်လၢပုၤလၢ တၢ်အာတၢ်သီအပူၤတက့ၢ်.

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်
 လုပစီအီၤလၢ တၢ်အီတၢ်အိၣ်, တၢ်တၢ်ကျိၣ်တၢ်စ့,
 တၢ်မၤကမၢ်မုၢ်ကမၢ်ခွါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့မ့ၢ်လၢ ပပုၤ
 ကလုာ်ခိၣ်န့ၣ်တနီၤ ဘၣ်တၢ်လုပစီအီၤလၢထံရံၢ်ကီၢ်သဲး
 လၢကမၤဘၣ်ဒိက့ၤ ပပုၤကလုာ်တဖၣ်လီၤ. လၢကမၤ
 န့ၢ်ဘၣ်ကျိၣ်စ့အဂီၢ် ပပုၤကလုာ်ခိၣ်န့ၣ်တနီၤ ဆါလီၤကွၢ်
 ပပုၤကလုာ်အလီၢ်အကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢကမၤန့ၢ်
 ဘၣ်တၢ် လီၢ်တၢ်လၢအဂီၢ် ပပုၤကလုာ်ခိၣ်န့ၣ်တနီၤ စူး
 ကွၢ်ညီကွၢ် ပပုၤကလုာ်အတၢ်ကွၢ်စိတဖၣ်ဒီး လဲက့ၤဝဲ
 ဆူတၢ်လီၢ်တၢ်လၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လာတၢ်မၤယွၤတၢ်သးခုကစီၣ်တၢ်မၤအပူၤ ပ
 ပုၤကလုာ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်လုပစီအီၤလၢ တၢ်ထူးတၢ်တီၤ
 ဒီးတၢ်လၢကပီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးနီၢ်နီၢ်
 လၢယွၤအဂီၢ်န့ၣ် ဆံးလီၤစ့ၤလီၤဝဲလီၤ. ပပုၤကလုာ်ခိၣ်
 န့ၣ်တနီၤ ဆိကမိၣ်လၢ တၢ်မၤန့ၢ်တၢ်ထူးတၢ်တီၤတဖၣ်

အံၤ ဒ်အမုၢ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤလၢ ယွၤဟ့ၣ်ဝဲအသိးလီၤ. ပုၤမၤ ယွၤအတၢ်မၤလၢ တၢ်ထူးတၢ်တီၤမုၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီး ဆိကမိၣ်ဝဲ ဒ်ယွၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤတလီၤဘၣ်အီၤအသိးလီၤ. တၢ်မၤန့ၢ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အလၢကပီၤတဖၣ် လၢအမုၢ်ဒီးကထာၣ်ဒိၣ်ကရံၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဆိကမိၣ်အီၤ ဒ်ယွၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါတဖၣ်အသိးအခါ သရၣ်သမါတဖၣ် လၢတမၤန့ၢ်ဒိၣ်ကရံၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဆိကမိၣ်ဝဲဒ်ယွၤ အတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤတအိၣ်အသိးလီၤ. တၢ်ခဲလၢာ်အံၤ မုၢ်တၢ် လုပစီတဖၣ်လၢ ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်ဝဲလီၤ.

ဒ်သိးပပုၤကလုာ်တဖၣ် ကသ့ထူၣ်ဖျဲးဒီး တၢ်လုပစီတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ် တၢ်လၢပမၤသ့န့ၣ် မုၢ်တၢ်သန့ၤသးလၢယွၤဒီး တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ယွၤအတၢ်လီၣ်ဖျါန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒီးန့ၢ်သးစီဆုံအတၢ်နဲၣ်ကျဲအဂီၢ် အလီၢ်အိၣ်လၢ ပဘၣ်ဟံစီဆုံသးန့ၣ်လီၤ. ပမုၢ်ထုကဖၣ်တဘျီလၢလၢန့ၣ် ပဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ကထူၣ်ဖျဲးထီၣ် လၢတၢ်လုပစီတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၇. အဂီၢ်ဒ်အံၤ, ဘီၤဇါမုၢ်ဇါ, ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤ, ဒီးတၢ်လၢတၢ်ကပီၤန့ၣ် မုၢ်န့ၢ်တၢ်အစါစါအယၣ်ယၣ်လီၤ.

ပဝဲပုၤကညီတကလုာ် ကြားသ့ၣ်ညါဝဲလၢ ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤအပူၤ တၢ်လၢပထံၣ်ဘၣ်တဖၣ်, တၢ်လၢပထံၣ်ဘၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ် မုၢ်တၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးယွၤန့ၣ်လီၤ. ပနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲပတၢ်မနုၤမးတအိၣ်ဘၣ်. ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ဆိကမိၣ် ပတအိၣ်ဒီးပထံပကီၢ်ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ် ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ပုၤန့ၣ် လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးမူခိၣ်အံၤ မုၢ်ယွၤအတၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ ပစံးလၢပထံပကီၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဆၣ် ပမုၢ်ကဲထီၣ်ဘၣ်ယွၤဖိတဖၣ်နီၣ်နီၣ်န့ၣ် ကယဲာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီး မူခိၣ်အတၢ်ခဲလၢာ် ပဒီးန့ၢ်ဝဲသ့န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတနီၤ မၤန့ၢ်ဘၣ်ဘီၤဇါမုၢ်ဇါ, ပုၤတနီၤ ဂုာ်ကျဲးစားလၢ ကန့ၢ်ဘၣ်အဘီအမုၢ်အဂီၢ်လီၤ. ပုၤတနီၤ မၤ

န့ၢ်ဘၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤ, ပုၤတနီၤဂုာ်ကျဲးစားလၢ ကမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤလီၤ. ပုၤတနီၤမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်လၢတၢ်ကပီၤ, ပုၤတနီၤ ဂုာ်ကျဲးစားလၢ ကမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်လၢတၢ်ကပီၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နီၣ်နီၣ်တခီ, ကယဲာ်တၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ်ဘၣ်ဃးဒီးယွၤပကစၢ်ထဲတဂၤဇါန့ၣ်လီၤ. ပပုၤကလုာ်တနီၤ ဂုာ်ကျဲးစားလၢ ကမၤန့ၢ်ဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အယီၤ, ခရံၣ်အတၢ်ထုကဖၣ် ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ပုၤလၢပကအိၣ် မူဒီးမၤလၢကပီၤယွၤ ဒီးကယဲာ်တၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ် ဟ့ၣ်န့ၢ်သါပုၤသ့န့ၣ်လီၤ.

အဒိပကိးအမံၤလၢ ကီၢ်အမဲရကၤ ဘၣ်ဆၣ်ပုၤအမဲရကၤဖိခဲလၢာ် တန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ်လၢ ကီၢ်အမဲရကၤဘၣ်. ပုၤလၢအတမုၢ်အမဲရကၤဖိတဖၣ် မၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ် အါန့ၢ်ကီၢ်အမဲရကၤဖိတဖၣ် အိၣ်ဝဲလီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး ပကိးကီၢ်ပံၤယီၤဘၣ်ဆၣ် ပုၤ ကီၢ်ပံၤယီၤ ဖိအါတက့ၢ် တဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ် အအါလၢကီၢ်ပံၤယီၤဘၣ်. ပုၤလၢအတမုၢ်ကီၢ်ပံၤယီၤဖိတဖၣ်အဒိ - တရူး, ကီၤလၢသ့တဖၣ် မၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ်အါန့ၢ်ပယီၤဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ ပပုၤကညီတဖၣ် ပမုၢ်အိၣ်မူလၢယွၤဒီး ယွၤအတၢ် ဆိၣ်ဂ့ၤတဖၣ် ကအိၣ်လၢပကီၢ် ဖဲပအိၣ်လၢကီၢ်ပံၤယီၤ, ကီၢ်အိးစကြံလယၣ်, ကီၢ်ယူရပၤ, ကီၢ်အမဲရကၤအပူၤန့ၣ် သ့ဝဲလီၤ.

ဘီၤဇါမုၢ်ဇါ, တၢ်စိတၢ်ကမီၤ ဒီးတၢ်လၢကပီၤတဖၣ်အံၤ အိၣ်ဒီးယွၤအယီၤ ပမုၢ်ဃုတၢ် လၢယွၤဒီး ယွၤဟ့ၣ်လီၤပုၤသ့လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး ပမုၢ်ဟံထီၣ်ထီၣ်ပသးလၢတၢ်စိတၢ်ကမီၤ, တၢ်လၢကပီၤလၢအအိၣ်ဒီးပုၤတဖၣ်န့ၣ် ယွၤဟံးက့ၤဝဲသ့န့ၣ် ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ကဘၣ်န့ၢ်ပာ်ဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ.

သရၣ်ဒီးကထာၣ်စီလမိၣ်အိဖျၢ်ထူ